
گــزارش
 از سرگیری کنسرت ها 
در ازای رشد قیمت ها

با آغاز دی ماه، برگـــزاری کنســـرت های 
خوانندگان پاپ در حالی از سر گرفته شد که 
قیمت این اجراها تا ۴۵۰ هزارتومان هم می رسد؛ 
رقمی که در مقایسه با قیمت های پیشین، 
می تــوان آن را بالا و حتی نجومی توصیف 
کرد. مدتی است که کنسرت ها با بلیت فروشی 
در حال برگزاری هستند. در حال حاضر قیمت 
بلیت هایی که به فروش می رسد از ۸۰ هزار 
تومان شروع شده و تا ۴۵۰ هزار تومان هم 
می رسد؛ این در حالی است که پیش از شیوع 
کرونا، شاید این قیمت نهایتا تا سقف ۲۰۰ 
هزار تومان می رسید. برخی از تهیه کنندگانِ 
موسیقی درباره افزایش نرخ بلیت های کنسرت  
با توجه به رشد چندین درصدی تورم در کشور 
و فراهم نبودن شرایط برای برگزاری اجراها با 
ظرفیت کامل سالن، هشدار داده و از بالارفتن 
هزینه ها صحبت کرده بودند و در عین حال 
تاکید داشتند که سعی در همراهی و رعایت 
حال مردم را دارند، اما ممکن است راه گریزی 
برای افزایشِ قیمت کنسرت ها نباشد. در بین 
کنسرت هایی که از ابتدای دی ماه در حال 
برگزاری است، اجراهای پاپ با بیشترین افزایش 
قیمت بلیت همراه بوده اند. در بین خوانندگان 
پاپ که به زودی روی صحنه می روند، کنسرت 
حسین صفامنش که نهم دیماه در تالاروحدت 
برپا می شود، پایین ترین نرخ شروع قیمت بلیت 
را دارد؛ یعنی از ۸۰ هزار تومان تا ۳۰۰ هزار 
تومان. البته ارزان ترین قیمت بلیت کنسرت های 
تهران به گروه ماخولا )در سالن برج آزادی( 
تعلق دارد که بلیت های آن از ۱۰۰ تا ۱۴۰ هزار 
تومان به فروش می رسد. همچنین نجومی ترین 
قیمت کنسرت ها که در کیش برگزار می شود، 
در ابتدا متعلق به بابک جهانبخش است که 
قیمت آن از ۳۰۰ هزارتومان شروع شده و تا 
سقف ۴۵۰ هزارتومان نوسان دارد. پس از آن 
هم آرش و مسیح با شروع قیمت بلیت ۱۸۰ هزار 
تومان تا ۴۵۰ و بهنام بانی با شروع قیمت ۱۵۰ 
تا ۴۵۰ هزارتومان پرچم دار بالاترین افزایش 
قیمت کنسرت در بین دیگر خوانندگان پاپ 
هستند. نرخ بلیت کنسرت دیگر خوانندگان 
هم بین ۱۰۰ هزار تومان تا ۳۹۰ هزارتومان 
ثبت شده است؛ مثلا قیمت بلیت کنسرت 
خوانندگانی چون سینا شعبانخانی، رضا بهرام، 
مهدی احمدوند، روزبه نعمت اللهی، هوروش بند 
و محسن ابراهیم زاده از ۱۰۰ هزار تومان آغاز 
شده و تا سقف ۳۹۵ هزار تومان می رسد. 
کنسرت های علی یاسینی و رضا صادقی نیز 
با فروش بلیت ۱۹۰ تا ۳۸۰ هزارتومان به روی 

صحنه می روند. 

فرزاد حسنی بعداز ۳سال ونیم دوری 
از رادیو با برنامه »چه فرصتی چه شبی« 
به رادیو جــوان بازگشت. فریبرز گلبن 
تهیه کننده مطرح و باسابقه رادیو از 
پخش برنامه »چه فرصتی چه شبی« از 
بامداد پنجشنبه ۹ دی ماه، با حضور فرزاد 
حسنی پس از سه سال و نیم دوری این 
مجری از رادیو خبر داد و بیان کرد: حدود 
۱۰ تا ۱۵ سال است که از تهیه کنندگان 
این برنامه هستم که در گروه دانــش 
روی آنتن می رود و حالا دوباره فــرزاد 
حسنی اجرای آن را هر هفته در بامداد 
پنجشنبه ها به عهده دارد. وی توضیح داد: 

این برنامه وجه علمی ادبی دارد.

 فرزاد حسنی 
به رادیو برگشت

همزمان با انتخاب فیلــم سینمایی 
»نگهبان شب« ساختــه رضا میرکریمی 
برای حضور در چهلمین جشنواره فیلم 
فجر از جدیدترین تصاویر بازیگران فیلم 
رونمایی شد. تدویـــن فیلم سینمایی 
»نگهبان شب« به نویسندگی مشترک 
رضا میرکریمـــی و محمد داوودی و 
کارگردانی و تهیه کنندگی رضا میرکریمی 
به پایان رسیده و مراحل فنی برای 
آماده سازی فیلم ادامه دارد. »نگهبان 
شب« هم اکنون در مرحله اصلاح رنگ در 
استودیو کامرانی توسط فربد جلالی است. 
همزمان مراحل پایانی صداگذاری آن 
توسط امیرحسین قاسمی در استودیو فام 
انجام می شود تا برای نمایش در چهلمین 

جشنواره فیلم فجر آماده شود. 

مراحل فنی فیلم 
»میرکریمی« ادامه دارد 

مــوسیقـــی
 مدیرعامل موسسه هنرمندان پیشکسوت 

به دیدار »چکناواریان« رفت
ماجرای نجات »چکناواریان« از مرگ

مدیرعامل موسسه هنرمندان پیشکسوت در آخرین روز های 
سال ۲۰۲۱ میلادی به دیدار لوریس چکناواریان، هنرمند 
پیشکسوت موسیقی رفت. نیکنام حسینی پور به دیدار لوریس 
چکناواریان رفت. در این دیدار چکناواریان از خاطرات خود گفت 
و با اشاره به دوره همه گیری کرونا بیان کرد: این دو سال برای 
من یک هدیه الهی بود و توانستم خودم را در خانه زندانی کنم 
و حدود ۴۰ اثر موسیقی را به اتمام برسانم. عاشورا، سیاوش، 
صادق هدایت، کافکا و چند اثر از شکسپیر از جمله آثاری بود که 
در این مدت نوشته ام. در ادامه چکناواریان با اشاره به زادگاهش 
بروجرد اظهارکرد: آرزو دارم روزی در بروجرد هنرستان موسیقی 
راه اندازی کنم، اما این موضوع نیازمند داشتن حمایت کننده مالی 
و حمایت نهاد های فرهنگی دولتی است. این هنرستان می تواند 
یکی از بهترین و مهمترین مراکز آموزش کشور بشود. شهر بروجرد 
می تواند پس از تاسیس این هنرستان مانند بسیاری از کشور های 
دنیا از جمله اتریش با نام هنر در دنیا شناخته شود. این هنرمند در 
ادامه خاطرات خود را از ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ مرور کرد و بیان داشت: در 
آن روز من به همراه یکی از دوستانم در محدوده خیابان جمهوری 
امروز بودم که مردم زیادی هم در خیابان ها حضور داشتند. ناگهان 
تانکی به خیابان آمد و به اشتباه به جای منزل دکتر مصدق به سمت 
سفارت شوروی در حال حرکت بود که مردم سعی می کردند جلوی 
آن را بگیرند و در نزدیکی سفارت راننده تانک متوجه اشتباه خود 
شد و مسیر خود را تغییر داد. مردم بسیاری در آن روز کشته شدند 
حتی یک گلوله هم به پای دوست من اصابت کرد و یک تیر از 
نزدیکی سر من گذشت که اگر درصدی این تیر پایین تر بود در این 
لحظه من کنار شما نبودم. چکناواریان گفت: در حال حاضر اوضاع 
موسیقی در کشور خوب نیست و یکی از مهمترین دلیل های این 
اتفاق نبود معلم در این حوزه است. زمانی که من رئیس ارکستر بودم 
نزدیک به ۱۵۰ نوازنده از خارج آورده بودم و اینها به شاگردان هم 
آموزش می دانند. اما الان این اتفاق نمی افتد و در این حوزه دچار 
ضعف گسترده ای شده ایم. اگر اینها مانده بودند ما در حال حاضر 
یکی از درجه یک ترین ارکستر های جهان را داشتیم، چون داشتن 
یک ارکستر خوب نیازمند ۵۰ سال زمان است. یک نکته دیگر اینکه 
در ایران تعصب هست که موسیقی باید ایرانی باشد و این در صورتی 
است که موسیقی کلاسیک یک علم است و متعلق به هیچ جای 
دنیا نیست مثل علم ریاضی که متعلق به ملت و کشور خاصی در 
دنیا نیست و هر کشوری می تواند تکمیل کننده آن علم باشد. ما 
در زمینه موسیقی به شدت ضعیف هستیم. چکناواریان ادامه داد: 
هنرمندان انتخاب الهی هستند و سیاستمداران انتخاب مردم. برای 
مثال شما بزرگترین ارتش جهان را هم که داشته باشید نمی توانید 
شخصیتی مثل حافظ را تخریب کنید. در ادامه این دیدار نیکنام 
حسینی پور با اشاره به محبوبیت این هنرمند پیشکسوت اظهارکرد: 
شما محبوب دل ها هستید. مدیران به روی کار می آیند و می روند، 
اما هنرمندان در تاریخ ماندگار هستند. چرا که فرهنگ و هنر با روح 

مردم سروکار دارد.
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هفتم دی ماه سالروز تولـــد خسرو خسروشاهی 
بود؛ هنرمندی که صدایش بر آلن دلون نقش بست 
و به گفته  خودش در حدود ۴۰ فیلم، به جای این 
بازیگر صحبت کرده است. خسروشاهی که زندگی 
و جوانی اش را در دوبله گذاشته، می گوید: آرزویی 
ندارم و معتقدم، دوران طلایی دوبله دیگر تکرار 
نمی شود. این هنرمند باسابقه کشورمان در سالروز 
تولد ۸۰ سالگی اش، از فعالیت این روزهایش سخن 
گفت. خاطره دوبله فیلم هایی با بازی آلن دلون، 
آمیتاب باچان، آل پاچینو، داستین هافمن و رابرت 
دنیرو برای علاقه مندان به سینما و تلویزیون با صدای 
خسروشاهی گره خورده و از خاطر دوستدارانش 
نخواهد رفت. خسروشاهی در پاسخ به اینکه در 
روز تولدش آیا آرزویی دارد؟ با خنده پاسخ منفی 
داد و اظهارکرد: آرزویی ندارم. او درباره  فعالیت این 

روزهایش در شرایط کرونا، بیان داشت: این روزها 
مشغول دوبله سریال »یلواستون« ۲۰۱۸( سریالی در 
ژانر وسترن که محصول سال ۲۰۱۸ است(، هستیم. 
هفته ای دو روز تنها می روم و کار دوبله را که برای 
شبکه نمایش خانگی است، انجام می دهم و البته این 
تنهایی خیلــی بد است. خسروشاهی دوبله  جداگانه 
توسط هنرمندان که مدتی است بعداز کرونا مرسوم 
شده است را ناخوشایند عنوان کرد و درباره  دلایل این 
حس خود چنین توضیح داد: البته همه جای دنیا شیوه 
اینگونه است و من خودم هم دیده ام اما موفقیت دوبله 
ایران به خاطر این بود که به صورت دسته جمعی انجام 
می شد. به هرحال در این شیوه سوال و جواب ردوبدل 
می شود، وقتی بده بستان بین پرسوناژها وجود داشته 
باشد، خیلی بهتر است تا اینکه شما تنها بگویید و هیچ 
پاسخی نشنوید. درست است که دیالوگ ها را برای ما 

می خوانند یا خودمان می خوانیم که طرف مقابل ما چه 
می گوید، ولی اینکه خود دوبلور نقش مقابل بگوید و ما 
پاسخ دهیم، خیلی بهتر است؛ مثل اینکه شما سوالی 
داشته باشید و من دو ساعت بعد تنها بیایم و پاسخ 

سوالتان را بدهم. 
 دوبله در سراشیبی خطرناک

این دوبلور پیشکســوت سپس با هشدار نسبت 
به اینکه دوبله در سراشیبی خطرناکی قرار گرفته 
است، ادامه داد: علت این است که فیلم را در سایتی 
می گذارند، حالا کسی آن را ببیند یا نبیند، نه کسی 
ایرادی می گیرد، نه کسی سراغی از یک دوبله خوب 
می گیرد و نه کسی به ترجمه آن توجه می کند و کارها 
به شکل بزن و برو انجام می شود. وقتی کسی حرفی 
نمی زند، دوستانی هم که این کارها را می کنند، سعی 
می کنند زودتر بارشان را ببندند و آنچه که هدفشان 
بوده را به دست بیاورند. متاسفانه دوبله الان به شکل 
ماشین درآمده است. خسروشاهی در پایان با اعتقاد 
بر اینکه دیگر دوران طلایی دوبله تکرار نمی شود، 
تصریح کرد: دوبلــه مهره های ارزنده ای را از دست 
داد که جایگزینی نداشتند و در این امر کوتاهی شده 
است. جایگزینی برای کسانی که از دست دادیم پیدا 
نکردیم، بنابراین دیگر تکرار نمی شوند. کسانی هم که 
هستند زیاد دقت و توجهی نمی شود و فقط دنبال این 
هستند که کار زودتر تمام شود، به خانه بروند و پولشان 
را دریافت کنند. کنتراتی گوینده را استخدام می کنند. 
گوینده ای هم که می داند سر ماه حقوقش را دریافت 
می کند فکر می کنم خیلی توجهی به کار ندارد. خسرو 
خسروشاهی از دهه  ۴۰ وارد عرصه دوبله شد و از آن 
زمان تاکنون در بسیاری از فیلم ها و سریال های ایرانی 

و خارجی صداپیشگی و مدیریت دوبلاژ کرده است. 

بازیگر و کارگردان نمایشنامه »توی گوش سالمم 
سلیمانی  امیر  سعید  همراهی  با  که  زمزمه کن« 
نمایشنامه خوانی کرده است، درباره احتمال اجرای 
این نمایش می گوید: اجرای این نمایش در سالجاری 
امکان پذیر نیست چون آقای امیر سلیمانی مشغول بازی 
در یک پروژه تصویری است و اگر قرار به اجرا باشد، باید 
برای سال آینده برنامه ریزی کنیم. ایرج راد نمایشنامه 
»توی گوش سالمم زمزمه کن« را با نقش خوانی 
خودش و سعید امیر سلیمانی همزمان با سالروز 
درگذشت جعفر والی، از ۲7 تا ۳۰ آذرماه در جلسات 

نمایشنامه خوانی خانه تئاتر نمایشنامه خوانی کرد. 
او درباره پیشینه اجرای این نمایش توضیح می دهد: 
سال ها پیش این نمایشنامه را با کارگردانی زنده یاد 
جعفر والی تمرین می کردیم اما در میانه تمرین مان، 
بیماری آقای والی بازگشت و متاسفانه ایشان را از دست 
دادیم. با این حال دوست داشتم به یاد ایشان این اثر را 
اجرا کنیم.  راد ادامه داد: خوشبختانه نمایشنامه خوانی 
ما در جلسات نمایشنامه خوانی اخیر خانه تئاتر که 
در تالار استاد عباس جوانمرد برگزار شد، با استقبال 
تماشاگران روبه رو شد و بسیاری از دوستان معتقد 

بودند خوب است این کار در قالب اجرای عمومی روی 
صحنه برود. او افزود: حقیقتش تصمیم نداشتم در دوران 
کرونا کاری انجام بدهم و اتفاقا پیشنهادهای زیادی هم 
مطرح شد اما معتقدم رعایت پروتکل های بهداشتی در 
پروژه های هنری به ویژه پروژه های تصویری، به شدت 
دشوار و حتی غیرممکن است. به همین دلیل اغلب 
پروژه ها نمی توانند پروتکل ها را به طور کامل رعایت 
کنند. او با اشاره به سویه های جدید کرونا اضافه کرد: 
امیدوارم شرایط به طور کلی بهتر شود و سایه کرونا از 

زندگی مان برود که بتوان با آسودگی خیال کار کرد. 

ایرج راد: 

نمی خواستم کار کنم و چقدر پیشنهادها زیاد بود

خسرو خسروشاهی: 

دورانطلاییدوبلهتکرارنمیشود

گــزارش
»شالواپاپواشویلی« رئیس مجلس 

گرجستان شد
»شالواپاپواشویلی« نماینده حزب »رویای گرجستان« در 
انتخابات ریاست پارلمانی، به عنوان رئیس مجلس این کشور 
انتخاب شد. به گزارش مهر به نقل از خبرگزاری آناتولی، 
»شالواپاپواشویلی« نماینده حزب حاکم »رویای گرجستان« 
چهارشنبه در انتخابات ریاست پارلمانی، با کسب ۸۸ رأی 
مثبت، به عنوان رئیس مجلس جدید این کشور برگزیده شد. 
در این نشست فوق العاده که ۸۹ نماینده از مجموع ۱۵۰ نفر 
از اعضای این مجلس شرکت کرده بودند، تنها یک نماینده 
رأی منفی داده است.»شالواپاپواشویلی« که ۴۵ سال دارد، 
سال گذشته برای نخستین بار به عنوان نماینده وارد مجلس 
گرجستان شد. گفتنی است »کاخاکوچاوا« رئیس سابق مجلس 

گرجستان ۲۴ دسامبر از سمت خود کناره گیری کرده بود. 
      

سامانه اس۵۵۰ وارد ارتش روسیه شد
گــزارش های تایید نشده حاکـــی از آن است که سامانه 
موشکی اس- ۵۵۰ بعداز طی مراحل آزمایشی، با هدف ارتقای 
توانمندی های ارتش روسیه، وارد مرحله عملیات رزمی شده 
است. به گزارش مهر، یک منبع وابسته به وزارت دفاع روسیه به 
خبرگزاری »تاس« گفته است که سامانه موشکی »اس۵۵۰« با 
موفقیت مراحل آزمایش دولتی را پشت سر گذاشته و هم اکنون 
وارد مرحله عملیات رزمی شده است. این منبع آگاه، اس۵۵۰ را 
سامانه متحرک کاملا جدیدی توصیف کرد که عملا رقیبی برای 
آن وجود ندارد و می تواند فضاپیما، موشک های بالستیک و اهداف 
فراصوت را در ارتفاعات ده ها هزار کیلومتری رهگیری کند. قرار 
است این سامانه جدید بخشی از دفاع جامع هوایی و موشکی 
روسیه باشد که از سامانه های »پانتسیر« برای اهداف در ارتفاع 
پایین و سامانه های دوربرد اس۳۵۰، اس۴۰۰ و اس۵۰۰ تشکیل 
شده که مورد آخر می تواند اهداف فراصوت را رهگیری کند. این 
در حالی است که منابع رسمی هنوز خبری را که در اختیار تاس 
قرار گرفته است، تایید نکرده اند.پیش تر در ماه میلادی نوامبر، 
ولادیمیرپوتین رئیس جمهور روسیه بر اهمیت تجهیز نظامیان این 
کشور به سامانه های اس۳۵۰، اس۵۰۰ و اس۵۵۰ تاکید کرده بود. 
      

ترکیه ۱۶ داعشی را بازداشت کرد
نیروهای امنیتی ترکیه ۱۶ مظنــون داعشی را که سعی در 
جلوگیری از بسته شدن یک کتابفروشی غیرقانونی توسط پلیس 
داشتند، بازداشت کردند. به گزارش فارس، دفتر استانداری بینگول 
اعلام کرد که پلیس ترکیه ۱۶ متهم به ارتباط با گروه تروریستی 
داعش را پس از حمله به نیروهای امنیتی بازداشت کرد. در این 
بیانیه آمده است که پلیس تلاش کرده بود یک کتابفروشی مذهبی 
بدون مجوز را در شهر بینگول در جنوب شرقی آنکارا تعطیل کند 
زیرا این فروشگاه از فعالیت های داعش در ترکیه حمایت می کرد. 
به نوشته خبرگزاری »رویترز«، استانداری بینگول توضیح داد 
مظنونان به دلیل تعرض به یک افسر مجری قانون، ایجاد جراحت 

عمدی و آسیب رساندن به اموال عمومی بازداشت شده اند. 

سازمان جهانی بهداشت: 
خطر »اومیکرون« بسیار بالاست

ســـازمان جهانی بهداشت در پی افــــزایش 
۱۱ درصدی شمار جهانی مبتلایان به کووید۱۹ 
نسبت به هفته گذشته، خطر ناشی از سویه 
اومیکرون را همچنان بسیار بالا توصیف کرد.  
به گزارش ایرنا به نقل از تارنمای شبکه خبری 
فرانس۲۴، پس از آنکه شمار مبتلایان به کووید۱۹ 
در هفته گذشته ۱۱ درصد افزایش یافت، سازمان 
جهانی بهداشت اعلام کرد خطر ناشی از سویه 
اومیکرون همچنان بسیار بالاست. سازمان جهانی 
به روزرسانی همه گیری هفتگی  در  بهداشت 
کووید۱۹ گزارش داد که اومیکرون در حال حاضر 
به سویه غالب در چندین کشور بدل شده است؛ 
کشورهایی که پیش از این سویه دلتا در آنها نوع 
غالب بود. این نهاد جهانی تاکیدکرد: خطر کلی 
مربوط به سویه جدید اومیکرون همچنان بسیار 
بالاست. براساس گزارش منتشر شده از سوی این 
نهاد جهانی، شواهد نشان می دهد که اومیکرون 
در مقایسه با نوع دلتا با سرعت بیشتری گسترش 
می یابد و ظرف دو تا سه روز شمار مبتلایان به آن 
چند برابر می شود. این وضعیت به ویژه در برخی 
کشورها از جمله انگلیس و آمریکا دیده شده 
به گونه ای که ظرف مدت کوتاهی به سویه غالب 
در این کشورها بدل شده است. دانشمندان بر این 
باور هستند که گسترش سریع این سویه به دلیل 
توانایی اومیکرون در فرار از سیستم ایمنی بدن و 
افزایش ذاتی سرایت پذیری آن است.  با این حال، 
سازمان جهانی بهداشت کاهش ۲۹ درصدی موارد 
مشاهده شده در آفریقای جنوبی را تایید کرده 
است؛ کشوری که برای نخستین بار شناسایی 
این سویه را در تاریخ ۲۴ نوامبر )۳ آذر( به سازمان 
جهانی بهداشت گزارش داد. بررسی داده های 
اولیه از انگلیس، آفریقای جنوبی و دانمارک که در 
حال حاضر دارای بالاترین نرخ عفونت در جهان به 
ازای هر نفر را داراست، هم نشان می دهد که خطر 
بستری شدن در بیمارستان به دلیل ابتلا به سویه 
اومیکرون در مقایسه با دلتا کمتر است. سازمان 
جهانی بهداشت اعلام کرد که در هفته منتهی 
به یکشنبه، به دنبال افزایش تدریجی موارد از ماه 
اکتبر به این سویه، شمار جهانی مبتلایان نسبت 
به هفته قبل ۱۱ درصد افزایش داشته، هرچند 
نرخ مرگ ومیر چهار درصد کاهش یافته است. 
بیشترین تعداد مبتلایان جدید از آمریکا، انگلیس، 
فرانسه و ایتالیا گزارش شده است. براساس آخرین 
آمار منتشرشده بیش از ۲۸۱ میلیون و ۹۰۰ هزار 
نفر در سراسر جهان به کووید۱۹ مبتلا شده و از 
این میان بالغ بر پنج میلیون و ۴۲۵ هزار نفر جان 

خود را از دست داده اند.

سخنگوی وزارت خارجه چین ضمن اشاره به اینکه روسیه 
و چین چشم انداز گسترده ای برای همکاری دارند، گفت که 
حجم مبادلات تجاری بین دو کشور در حال افزایش است. 

به گزارش مهر به نقل از ریانووستی، »ژائولیجیان« سخنگوی 
وزارت خارجه چین در نشست مطبوعاتی خود اعلام کرد که 
همکاری های اقتصادی دو جانبه بین پکن و مسکو به طور 

پیوسته در حال گسترش است. ژائو افزود: شرکت های چینی 
فعالانه در حال برقراری ارتباط با شرکای روس هستند و 
همکاری های تجاری بین دو کشور به طور پیوسته در حال 
توسعه است. وی همچنین یادآور شد که در ۱۱ ماه اول امسال، 
حجم مبادلات تجاری بین روسیه و چین از مبلغ ۱۳۰ میلیارد 
دلار عبور کرد. سخنگوی وزارت خارجه چین تاکید کرد که 
روسیه و چین بزرگ ترین همسایگان یکدیگر هستند که 
»بنیان محکم و چشم انداز گسترده ای برای همکاری دارند.« 
پیش تر و در همین رابطه، »ولادیمیرپوتین« رئیس جمهور 
روسیه در دیدار با »شی.جینپینگ« همتای چینی خود 
اعلام کرده بود که حجم تجارت بین دو کشور بین ماه های 
ژانویه تا نوامبر، ۳۱ درصد افزایش یافته و از سطح تجارت 
دو طرف قبل از همه گیری کرونا فراتر رفته است. علاوه بر 
این موارد، مدیر دپارتمان همکاری اقتصادی وزارت خارجه 
روسیه روز گذشته اعلام کرد که این کشور به روال معمول 
در حال همکاری با شرکای خود در راستای کاهش سهم 
دلار در معاملات بین المللی است. مدیر دپارتمان همکاری 
اقتصادی وزارت خارجه روسیه با بیان اینکه آمریکا قصد دارد 
توسعه فناورانه روسیه و چین را محدود کند، تاکید کرد که 
لازم است مسکو و پکن، استقلال خود از فناوری های غربی 

را تقویت کنند. 

سخنگوی وزارت خارجه چین خبر داد

 گسترشهمکاریهایتجاریبامسکو
جهــــان 

کوتـــاه

عبدا...عبدا...، رئیس پیشین شورای عالی مصالحه در دولت 
سرنگون شده، سال ۲۰۲۱ میلادی را سالی »شوم« برای 
افغانستان خوانده و گفته  است که در این سال »یک فرصت 
منحصربه فرد از طریق گفت وگوهای فراگیر برای جلوگیری 
از سختی های بی مورد از میان رفت.« به گزارش ایسنا، عبدا... 
در توئیتی به زبان انگلیسی نوشته  است: »سال ۲۰۲۱ برای 
افغانستان یک سال شوم بود. یک فرصت منحصربه فرد از طریق 

گفت وگوهای فراگیر برای جلوگیری از سختی های بی مورد از 
میان رفت.« او در ادامه، ضمن آرزوی »سلامتی و موفقیت« 
برای دوستان خود در خارج از کشور در سال ۲۰۲۲، گفته  است 
که برای صلح جهانی و استقامت و بهبود مردم افغانستان »دعا« 
می کند. عبدا... در نظام پیشین، مسئولیت روند صلح را به عهده 
داشت؛ روندی که هیچ نتیجه ای در پی نداشت و طالبان پس از 
فرار اشرف غنی و فروپاشی دولت و ارتش، بدون توافق سیاسی، 

قدرت را در اختیار گرفتند. با روی کارآمدن طالبان، فقر و 
گرسنگی در کشور تقریبا فراگیر شده و نهادهای کمک رسان 

درباره بروز فاجعه انسانی هشدار می دهند. 

عبدا... عبدا...: 

۲۰۲۱ برای افغانستان یک  سال شوم بود

معاون نخست وزیر روسیه فارغ از لفاظی های اروپا و آمریکا 
می گوید که گزینه ای به اسم عدم تایید مجوز عملیاتی شدن 
نورداستریم۲ وجود ندارد. به گزارش مهر به نقل از رویترز، 
»الکساندرنواک« معاون نخست وزیر روسیه افزود: تردیدی 
وجود ندارد که پروژه گازی نورداستریم۲ مجوزهای لازم را 
گرفته و کار خود را آغاز می کند. به گفته این مقام روس، عدم 
تایید مجوز عملیاتی شدن این خط لوله جزئی از گزینه های 
موجود نیست. نواک همچنین ابراز امیدواری کرد که اروپا با 

طرح مطالبات جدید قصد سیاسی کردن این پروژه را نداشته 
باشد. کار ساخت این خط لوله که با عبور از بستر دریای بالتیک 
و همچنین بخشی از خاک اوکراین، گاز طبیعی را از روسیه به 
آلمان و از آنجا به سایر کشورهای قاره سبز انتقال می دهد؛ در 
سپتامبر ۲۰۲۱ به اتمام رسید حال آنکه آغاز به کار آن مستلزم 
کسب مجوزهایی از سوی برلین و اتحادیه اروپاست. آخرین 
مهلت تعیین شده برای ارائه چنین مجوزهایی پایان نیمه 
نخست سال ۲۰۲۲ میلادی است. درحال حاضر، به نظر می رسد 
که دولت جدید آلمان به رغم اذعان به وابستگی شدید قاره سبز 
به انرژی روسیه، قصد گروگان گرفتن پروژه نورداستریم۲ را 
داشته باشد. این اقدام با تمرکز بر ادعای آمادگی روسیه برای 
تهاجم نظامی علیه اوکراین انجام می شود؛ اتهامی که روسیه به 
شدت آن را رد می کند. با این حال، بعد از آنکه »آنالنابائربوک« 
وزیرخارجه دولت جدید برلین، مدعی شد که تشدید تنش ها 

در اوکراین، عملیاتی شدن نورداستریم۲ را تحت الشعاع قرار 
می دهد، اکنون نوبت »کریستوف.هویسگن« رئیس جدید 
کنفرانس امنیتی مونیخ است که در این مسیر سنگ اندازی 
کند. به ادعای او، تحریم ها علیه روسیه باید شامل خط لوله گاز 
نورداستریم۲ از روسیه به آلمان نیز شود، چرا که سبب شده 
روسیه از سیستم سوئیفت مستثنی شود. این در حالی است 
که سی ان ان چندی پیش مدعی شد که کاخ سفید فهرستی 
از تحریم ها علیه روسیه را برای بازداشتن مسکو از عملیات در 
اوکراین در نظر گرفته که قطع دسترسی به سوئیفت )سیستم 
جهانی ارتباطات بین بانکی( یکی از مهم ترین این تحریم هاست. 
با این حال، به نظر نمی رسد که با توجه به حیاتی بودن چنین 
شریان انرژی برای اروپا، ایده گروگان گرفتن نورداستریم۲ در 
درازمدت کارآمد باشد به ویژه آنکه سوسیال دموکرات ها در 

برلین، از حامیان سنتی این پروژه هستند. 

معاون نخست وزیر روسیه: 

»نورد استریم ۲« بدون تردید عملیاتی می شود


